农业工程学报

Transactions of the Chinese Society of Agricultural Engineering

首页 中文首页 政策法规 学会概况 学会动态 学会出版物 学术交流 行业信息 科普之窗 表彰奖励 专家库 咨询服务 会议论坛

首页 | 简介 | 作者 | 编者 | 读者 | Ei(光盘版)收录本刊数据 | 网络预印版 | 点击排行前100篇

刘战东,高 阳,刘祖贵,段爱旺.降雨特性和覆盖方式对麦田土壤水分的影响[J].农业工程学报,2012,28(13):113-120

降雨特性和覆盖方式对麦田土壤水分的影响

Effects of rainfall characteristics and covering methods on soil moisture of winter wheat

投稿时间: 2011-08-25 最后修改时间: 2012-04-13

中文关键词: 土壤,含水率,降雨,冬小麦,模拟降雨,覆盖,蓄积量

英文关键词:soils moisture rain winter wheat simulated rainfall cover storage amount

基金项目:国家现代农业产业技术体系建设专项(CARS-1-30);国家"863"计划"作物需水信息采集与智能控制灌溉技术"(2011AA100509)

作者 单位

刘战东 1. 中国农业科学院农田灌溉研究所,新乡 4530032. 农业部作物需水与调控重点开放实验室,新乡 4530033. 中国农业科学院研究生院,北京 100081

高 阳 1. 中国农业科学院农田灌溉研究所,新乡 4530032. 农业部作物需水与调控重点开放实验室,新乡 453003

刘祖贵 1. 中国农业科学院农田灌溉研究所,新乡 4530032. 农业部作物需水与调控重点开放实验室,新乡 453003

段爱旺 1. 中国农业科学院农田灌溉研究所,新乡 4530032. 农业部作物需水与调控重点开放实验室,新乡 453003

摘要点击次数:276

全文下载次数:132

中文摘要:

为探明不同降雨特性和覆盖方式对冬小麦土壤水分的影响,利用人工模拟降雨器,模拟40和60 mm/h 2种降雨强度,在大田设置地膜覆盖(PM)、秸秆覆盖(覆盖量分别为1500、4500、7500和10500 kg/hm2,即SM15、SM45、SM75和SM105),同时设置无覆盖处理作为对照(CK),研究不同降雨强度和覆盖方式对雨后冬小麦0~60 cm土层土壤水分分布和降雨土壤蓄积量的影响。结果表明:模拟降雨前各覆盖处理土壤含水率均比CK高,其中0~20 cm土层土壤含水率差异显著(P<0.05),而20 cm以下各处理土壤水分相差较小,除SM105与CK差异显著外(P<0.05),其他处理与CK差异不显著;同一覆盖处理,60 mm/h 降雨强度条件下降雨入渗深度和入渗量明显高于40 mm/h。在相同雨强条件下,不同覆盖处理可以不同程度的增加耕层土壤含水率,其中秸秆覆盖量越大,效果越明显,而PM效果最差;2种雨强条件下各处理0~60 cm土层降雨土壤蓄积量规律表现一致,即SM105>SM75>SM45>SM15>CK>PM,其中SM105和SM75均显著高于CK(P<0.05),PM则显著低于CK(P<0.05);受植株冠层降雨截留的影响,同等降雨条件下,同一覆盖处理拔节前降雨土壤蓄积量大于拔节后的;相比60 mm/h降雨强度,40 mm/h降雨强度下各处理拔节前、后降雨土壤蓄积量变化幅度较大。

英文摘要:

In order to study the effects of different rainfall characteristics and covering methods on soil moisture of winter wheat, rainfall simulation with rainfall intensity of 40 and 60 mm/h was conducted by using the artificial rainfall simulator. Influences of different covering methods on soil moisture distribution and rainfall storage in soil layer of 0-60 cm under simulated rainfall situations were investigated with setting plastic mulching (PM), straw mulching with four quantities of 1 500, 4 500, 7 500, and 10 500 kg/hm2 (SM15, SM45, SM75 and SM105) and no mulching (CK) in winter wheat field. Results indicated that before rainfall simulating, soil water content in all treatments of mulching was greater than that in CK, of which there was significantly difference in 0-20 cm soil layer (P<0.05) and a little difference beneath 20 cm soil layer, except for SM105, other treatments showed no significant difference compared with CK (P<0.05). Rainfall infiltration depth and volume with 60 mm/h of rainfall intensity was significantly greater than that with 40 mm/h under the same covering treatment and rainfall duration. Soil moisture in plough layer increased in different degrees in all treatments with the same rainfall intensity, which the greater the amount of straw mulch was, the more obvious the increase, but the effect of PM treatment was the worst. At two rainfall intensity conditions, the rainfall storage amount in 0-60 cm soil layer of each treatment had consistent order as SM105>SM45>SM45>SM15>CK>PM, of which SM105 and SM75 were significantly higher than that of CK (P<0.05) and the value of PM was significantly lower than that of CK (P<0.05). As effect of rainfall interception by plant canopy, the rainfall accumulation before the jointing stage was greater than that after the jointing stage under the same rainfall intensity and covering conditions. Compared to the rainfall intensity of 60 mm/h, there was a big difference for the rainfall accumulation amount of each treatment with 40 mm/h rainfall intensity bef

查看全文 下载PDF阅读器

关闭

您是第5150419位访问者

主办单位: 单位地址: 北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100125 Email: tcsae@tcsae.org 本系统由北京勤云科技发展有限公司设计